



مجموعة مستخدمي ويكيبيديا العربية
Arabic Wikimedians User Group

التقرير السنوي 2022-2023 Annual Report 2022-23

(الفترة ما بين 1 أبريل 2022 و 31 مارس 2023)
(For the period 1 April, 2022 – 31 March 2023)

About

Arabic Wikimedians User Group is a user group invested in developing Wikipedia and other Wikimedia projects in the Arabic language, with promoting collaboration between the Arabic speaking user groups, and with developing processes in joint projects.

The user group was established by veteran editors and users in 2020 under the "Arabic Council" moniker. The Wikimedia Foundation recognized the user group as an affiliate in 2021.

Members of the group are Arabic speaking Wikimedians from across the globe, brought together by their desire to work on the advancement of the Arabic Wikimedian communities and enriching free Arabic content online.

تعريف

مجموعة مستخدمي ويكيبيديا العربية هي مجموعة مستخدمين تعنى بتطوير ويكيبيديا ومشاريع ويكيبيديا الشقيقة باللغة العربية، وتشجيع التعاون بين مجموعات المستخدمين الناطقة بالعربية وتطوير آليات العمل في المشاريع المشتركة. تأسست المجموعة على يد عدد من المحررين والمستخدمين المخضرمين عام 2020 تحت مسمى المجلس العربي. اعترفت مؤسسة ويكيبيديا بالمجموعة كجهة شقيقة عام 2021.

تضم عضوية المجموعة ويكيبيديين ناطقين باللغة العربية من شتى أرجاء العالم تجمعهم الرغبة بالعمل على النهوض بالمجتمعات الويكيبيدية العربية وإثراء المحتوى العربي الحر.

Group's work

- March-June 2022: The user group drafted a grant request to study the establishment of a regional hub for the Arabic speaking region based on the recommendations of the 2021 study of our member Anass Sedrati.
- 8 June 2022: Group met online to discuss the grant request and decided to freeze the request to allow for further discussion with members of the wider community.
- In parallel, the group agreed, in partnership with the Algerian User Group, to launch a research work led by Dr. Kamal Salay during the WikiArabia conference in Dubai.
- 30 October 2022: Group met in person in Dubai during WikiArabia 2022 conference, where we set the plan for the upcoming year, and decided to solely focus on working on establishing a regional hub based on the Movement Strategy recommendations. The group also held an open session during the conference to share ideas with the wider Arabic Wikimedian community.
- 15 December 2022: Group met online to embark on the practical steps to make the regional hub a reality.
- March 2023: Group requested a proposal from the Wikimedians of the UAE to promote Dubai as a potential host for the regional hub. Group also requested a meeting with the Wikimedia Foundation staff to discuss overcoming the obstacles standing between us and establishing the regional hub.

أعمال المجموعة

- مارس-يونيو 2022: عملت المجموعة على مسودة لطلب منحة لدراسة إنشاء مركز إقليمي بناء على نتائج البحث الذي أجراه الزميل أناس السدراتي عام 2021.
- 8 يونيو 2022: اجتمعت المجموعة افتراضيا لمناقشة طلب المنحة، وقررت تجميد المقترح لإتاحة مجال للتشاور مع أعضاء المجتمع الأوسع. بالتوازي اتفقت المجموعة بالإشتراك مع مجموعة المستخدمين الجزائرية لإطلاق عمل بحثي بقيادة الدكتور كمال صلاي خلال مؤتمر ويكي عربية بدبي وتمثل في استقصاء الويكيبيديين النشطين وتقديم عمل بحثي حول العمل التطوعي الويكيبيدي في العالم العربي.
- 30 أكتوبر 2022: اجتمعت المجموعة وجها لوجه في دبي أثناء مؤتمر ويكي عربية 2022، حيث بلورت آلية العمل للعام التالي، وقرر الأعضاء التركيز على العمل على إنشاء مركز إقليمي تماشيا مع توصيات استراتيجية حركة ويكيبيديا. كما ويسرت المجموعة جلسة مفتوحة خلال المؤتمر لتبادل الأفكار مع أعضاء المجتمع الويكيبيدي العربي الأوسع.
- 15 ديسمبر 2022: اجتمعت المجموعة افتراضيا للبدء بالخطوات العملية لبلورة إنشاء المركز الإقليمي.
- مارس 2023: طلبت المجموعة مقترحا من مجموعة مستخدمي ويكيبيديا الإمارات لطرح فكرة استضافة دبي لمقر المركز الإقليمي، كما وطلبت المجموعة اجتماعا مع موظفي مؤسسة ويكيبيديا للتشاور بخصوص تذليل العقبات أمام إنشاء المركز.